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„Az elmúlt években a települések össze-
fogása, valamint a professzionális fej-
lesztõmunka révén magára talált a
Homokhátság” – jelentette ki Nógrádi
Zoltán, a belga tulajdonú Fléma Snacks
Kft. üzemcsarnok-avatóján. Mórahalom
polgármestere, országgyûlési képviselõ
arra utalt, hogy a beruházás révén újabb
munkahelyeket teremtettek a térségben.

Jelentõs fejlõdésen ment keresztül az
elmúlt idõszakban a Homokháti Kis-
térség. Míg régen sokaknak a rossz ter-
mõtalajon kívül a munkanélküliség és
a versenyképesség hiánya jutott eszébe
a térségrõl, mára fordult a kocka, kije-
lenthetõ, hogy magára talált a Homok-
hátság.
„Az elmúlt 15 évben a települések együtt -
mûködése és a professzionális fejlesztõmun-
ka révén a térség a kor követelményeinek
megfelelõen együtt halad ma már az euró-
pai tendenciákkal” – hangsúlyozta Nóg-
rádi Zoltán.

A Homokhát Térségi Agrár-Ipari Park-
ba betelepült belga tulajdonú cég
jelenleg 30 fõt alkalmaz, de a kapacitás
bõvítését tervezik, így késõbb 80-100
embert foglalkoztatnak majd.

Öt Eu-s játszótérrel
gazdagodtunk
2007-ben határozta el a Csongrád Megyei Közgyûlés,
hogy 20 millió forintot elkülönít a játszóterek fel-
újítására a megye települései számára. Akkor a
keretösszeg négyszeresére nyújtottak be pályázatot az
önkormányzatok.

Azóta a Csongrád Megyei Önkormányzat a nagy
igényre való tekintettel újabb pályázati fordulót írt ki.
A megye legsikeresebb pályázati felhívása volt a
három ütemben lebonyolított játszótér-felújítási
pályázat. A jogszabály szerint még az idei évben meg
kell szüntetni a balesetveszélyes, az uniós elõírások-
nak nem megfelelõ játszótereket. A Csongrád
Megyei Önkormányzat sietett a települések gyer-
mekeinek segítségére, hogy ne maradjanak játszótér
nélkül.

Üzemcsarnokot avattak az Agrár-Ipari Parkban

Munkahelyteremtés
a Homokhátságon

Folytatás 2. oldalon

Folytatás 2. oldalon
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Az unió legsérülékenyebb tagállama lett Magyarország

Gazdasági válság és az EU

Öt Eu-s játszótérrel gazdagodtunk

Uniós szinten el kell érni a pénzügyi szektor
menedzsereinek hatékonyabb felügyeletét és
egyben anyagi és büntetõjogi felelõsségét
Becsey Zsolt európai parlamenti képviselõ
szerint. Magyarország tekintetében pedig
arra a veszélyforrásra hívta fel a figyelmet,
hogy nálunk a pénzintézeteknek leányvál-
lalatai vannak, és jelenleg nem ismert,
hogy anyacégek mennyire sínylik meg a vál-
ságot, és milyen lépéseket tesznek.

„Ez egy több éves folyamat. Korábban is felhív-
tuk arra a figyelmet, hogy nagyon fújják
bizonyos helyeken a lufit, és az elõbb-utóbb ki
fog durranni” – mondta el lapunknak
Becsey Zsolt, az Európai Bizottság gaz-
dasági és monetáris bizottságának tagja,
mikor a jelenlegi gazdasági krízishely-
zetrõl kérdeztük. Elmondta, hogy a vál-
ságkezelés terén több lépést is meg kell
tenni uniós szinten. Ez érinti például a
pénzintézetek menedzsereinek jutalma-
zását, akik eddig a rövid távú profitot
nézték, és ezáltal õk is mesterségesen
értékeltek föl a bankok tulajdonában lévõ
eszközöket, épületeket vagy épp részvé-
nyeket.
„Nagyon szeretnénk, ha a számviteli szabá-
lyokat a pénzintézeteknél hozzáalakítanák a
kialakult helyzethez” – tette hozzá. Emellett
az amerikaiakkal, oroszokkal és kínaiakkal
meg kell próbálni harmonizálni a szám-

viteli elszámolási szabályokat, mert gondot
okoz, hogy nem egyformák a kötelezett-
ségek. A válság kapcsán elõtérbe kerül a
stabilitási és növekedési paktum fölülvizs-
gálata is, hiszen azok a kormányok, me-
lyeknek közbe kellett avatkozniuk a válság
miatt, idõlegesen vétenek a paktum ellen.
Becsey szerint hazánkban veszélyforrás az
is például, hogy itt leánybankok vannak.
„Magyarország, térségünk többi országához
hasonlóan kiszolgáltatott ebbõl a szempontból,
hiszen nálunk leányvállalatok vannak, és nem
tudhatjuk, hogy anyacégek milyen döntéseket
hoznak meg, mennyire stabilak, milyen
tõkekivonás várható” – mondta el lapunk-
nak.
Nem véletlenül kérik azt sem az EU-tagál-
lamoktól, hogy mindenki csökkentse a
költségvetési hiányát, és legyen átlátható a
statisztikai rendszere. Becsey szerint most
is láthatjuk, hogy azok a sérülékenyebb tag-
államok, ahol ez nem áll fenn.
„Magyarország a legsérülékenyebb EU-tagál-
lam jelen pillanatban, miután az elmúlt 5-6
évben olyan gazdaságpolitikát folytat, ami telje-
sen kiszolgáltatottá tett bennünket annak a
helyzetnek, ami most elõállt” – fogalmazott
Becsey Zsolt.
A lakosság is nehéz helyzetben van, hiszen
eladósodott, ráadásul devizában, így ha
megbillen a forint, sokkal rosszabbul fog-
nak járni – figyelmeztetett.

Becsey szerint nem várható, hogy össze-
fognának a hazai pártok. Úgy látja, hogy a
miniszterelnöknek az a törekvése, hogy a
válságot fölhasználja saját maga „lakko-
zására”, nevezetesen hogy szétterítse az
egész társadalmon a felelõsséget. Ezt elfo-
gadhatatlannak tartja az EP képviselõ.
Mindettõl függetlenül Becsey szerint a
pénzügyi válság kezelésére irányuló min-
den konstruktív, a stabilitást elõsegítõ
indítványt támogatni fog az ellenzék. v

„Sokat elmond a társadalom állapo-
táról, hogy milyenek a játszóterek. A
megyei önkormányzatnak nem törvényi
kötelessége, hogy közösségi terek
kialakítására biztosítson forrást, de
erõnkhöz mérten igyekszünk segíteni”–
nyilatkozta lapunknak a pályázatok
kapcsán Sándor Attila, a Csongrád
Megyei Közgyûlés alelnöke.

A megye számos települését sújtó
intézkedés nyomán az év végéig be
kellene zárni a veszélyesnek minõsülõ
létesítményeket, mivel az önkormány-
zatok nem tudnának azok megmen-
tése érdekében forrásokat elkülöní-
teni. A megye vezetése segíteni kívánt
az érintetteknek, ezért döntést hozott
arról, hogy a januárban meghirdetett
húszmilliós támogatáson felül 2008-
ban újabb 30 millió forinttal segíti a
játszóterek felújítását, így egy esz-
tendõn belül mintegy ötvenmilliót
fordít erre a célra. A megítélt, vissza
nem térítendõ támogatás összege
településenként 4,6 millió, illetve 300
ezer forint között mozgott.
„Fontosak a gyerekek a jövõnk szempon-
tjából, a vidék megmaradása szempontjá-
ból. Az a település, amelyik élni akar, figyel
arra, hogy legyen óvodája, iskolája, ját-
szótere. Fontos az, hogy a gyerekek a szaba-
didejüket hasznosan töltsék el, egyrészt

egészségük szempontjából, hiszen a ját-
szótereken szabad levegõn lehetnek, más-
részt így megtapasztalhatják az együtt ját-
szás örömét is. Kiemelt jelentõsége van an-
nak, hogy mindezt biztonságos környezet -
ben tehessék” – mondta a Térségi Tü-
körnekMagyar Anna, a Csongrád Me-
gyei Közgyûlés elnöke.
A játszóterek felújítására kiírt nyertes
pályázatoknak köszönhetõen térsé
günkben Ásotthalom, Domaszék, Rösz-
ke, Öttömös, és Üllés egy-egy játszó-
tere születethetett újjá. Szabó Kati

Munkahelyteremtés
a Homokhátságon
A Fléma Snacks Kft. 3500 négyzetméteres alap-
területû üzemében – ahol eleinte fõként saslik-
gyártással foglalkoznak – jelenleg 100 százalékban
exporttevékenységet végeznek, ám késõbb a hazai
piacokat is megcélozzák.
„Magyarország köztudomásúan agrárország, csak sajnos
inkább alapanyag-termelõ, mint feldolgozó” – hívta fel a
hazai helyzetre a figyelmet Gráf József földmû-
velésügyi és vidékfejlesztési miniszter. Ezért is
üdvözölte a belga húsüzem Mórahalomra történõ
települését a szaktárca vezetõje, aki úgy látja, hogy
Mórahalom valóban elõrelátó volt, amikor létre-
hozta ipari parkját, elsõk között a térségben. Az
1997-ben alapított 58 hektáros területen elhe-
lyezkedõ ipari parkban jelenleg 25 cég mûködik
közel 400 alkalmazottal.
A saslikgyártással foglalkozó cég betelepülése
azért is jelentõs az egész kistérség szempontjából,
mert alkalmazottakat is a környékrõl keresnek.
Nógrádi Zoltán polgármester rámutatott arra,
hogy a jelenleg foglalkoztatottak 80 %-a nem
mórahalmi, de a Homokháti Kistérség lakója.
„Gyarapodni, munkát adni, egzisztenciát biztosítani,

munkahelyeket teremteni. Ebben foglalható össze a
Homokhátság stratégiai célkitûzése” – jelentette ki
Nógrádi, aki a csarnokavatón azt is elmondta,
hogy jelenleg is folytatnak tárgyalásokat befek-
tetõkkel, mert céljuk, hogy még több cég tele-
püljön a kistérségbe. Varga Anna

Folytatás 1. oldalról
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Egy téma, két nézõpont
A világgazdasági válságról

„A jelenlegi gazdasági válság nem hazai problé-
ma, de minket is érint, és én is csak azt tudom
remélni, mint mindenki más, hogy ez egy gyors
lefolyású válság lesz, nem pedig egy hosszan
elhúzódó” – nyilatkozta a Térségi Tükörnek
az SZDSZ-es politikus. Sándor Klára úgy

gondolja, hogy mivel különbözõ államok
nagyon határozottan közbeavatkoztak és
lépéseket tettek, ez a folyamat lejátszódásá-
nak felgyorsulását segíti elõ. Sokan úgy
vélekednek, hogy fél év, vagy egy esztendõ
alatt véget is érhet a válság, ezt a nézetet
osztja a képviselõnõ is.
Az októberi nemzeti csúcsot végig figyelem-
mel kísérte, és sikeresnek tartja Sándor
Klára. Az ott lévõktõl azt hallotta, a Fidesz
kivételével az összes munkaadói és munka-
vállalói szervezet, érdekképviselet részérõl,
illetve vállalkozóktól és gyáriparosoktól,
hogy fontos az összefogás ebben a hely-
zetben. „Fontos az összefogás, ha másért nem,
akkor azért, mert meg kell mutatni, hogy most
Magyarország egységes, és tényleg fel kellene
függeszteni mindenféle pártpolitizálást” – fogal-
mazott. Az SZDSZ-es politikus a világ szá-
mos országában, akár az Egyesült Államok-
ban, vagy Izlandon is ezt a példát látta a vál-
ság kapcsán. A jobb együttmûködésre re-
ményt is lát, példaként az ötpárti egyeztetést
mondta el lapunknak.
Térségünkben is ugyanazok a hatásai lesz-
nek érezhetõek a válságnak, mint az ország
többi pontján Sándor Klára szerint. Az sen-
kinek sem jó, ha gyenge a forint és nagyon
drága az euró. Akik pedig korábban deviza-
hitelt vettek fel, akkor jól jártak ezzel a
lépésükkel, most azonban a kialakult helyzet
negatívan érinti õket. A képviselõnõ szerint

mindenkinek tudnia kell, hogy milyen kock-
ázatokkal jár például egy devizahitel fel-
vétele.
Sándor Klára felhívta arra is a figyelmet,
hogy például ünnepekkor túl sokat köl-
tenek a magyarok, nyugati szomszéda-
inkhoz képest is. Felmérések mutatják azt
is, hogy a svédek vagy éppen a németek,
ahol magasabb az átlagkereset és az életszín-
vonal, a havi fizetésük töredékét költik
karácsonyi ajándékra, míg nálunk a több-
szörösét. A mostani gazdasági válság a
fogyasztás visszaesését fogja eredményezni,
de Sándor Klára szerint nem is baj, ha
például kevesebb plazmatévé fogy.
„Akkor tudják a családok stabilizálni az anyagi
helyzetüket – és itt most nem a legszegényebb réte-
grõl beszélek, hanem azokról a középosztálybe-
liekrõl, akik túlköltekeznek –, ha nem hitelekbõl
próbálnak meg megélni, hanem a fizetésükbõl.
Ha akkor vesznek majd bizonyos fogyasztási
cikkeket, ha lesz rá elegendõ pénzük” – hangsú-
lyozta. Ez a tanulási folyamat hosszú idõbe is
beletelhet Sándor Klára szerint, de nyugat-
európai országokban járva is sokkal nagy-
obb takarékoskodást tapasztal, amit sokan
nálunk még nem tudnak. A rászorulókat,
szegényeket természetesen fokozottan kell
védeni a válság hatásaitól, ugyanakkor min-
dent meg kell tenni azért, hogy a magyar
gazdaság minél elõbb megerõsödjön.

v a

„A világgazdasági méreteket öltõ pénzügyi vál-
ság kétségtelenül minden országot nehéz prob-
lémák elé állított. Ugyanakkor azt is látnunk
kell, hogy Magyarország az elmúlt 6 évben,
gazdaságilag, pénzügyileg, költségvetésileg
végtelenül legyengült” – mondta a Térségi
Tükörnek Nógrádi Zoltán polgármester,
országgyûlési képviselõ. Nógrádi szerint
az egyik legsebezhetõbb országa vagyunk
az Európai Uniónak, mint azt a mellékelt
segélycsomag is mutatja, melyet a nemzet-
közi valutaalap kénytelen az ország
számára biztosítani azért, hogy elkerülje
az államcsõdöt. A FIDESZ-es politikus úgy
véli, érdemes megvizsgálni azt, hogy vajon
Lengyelországban, Szlovákiában, Csehor-
szágban, Szlovéniában vagy akár Romá-
niában miért nem olyan súlyosak a követ-
kezményei a pénzügyi válságnak, mint
hazánkban. Szerinte azért, mert az em-
lített országokban felelõs gazdaságpolitika
van, melynek eredményeképpen fejlõdik a
gazdaságuk, hiszen nem költekezik túl a
költségvetés, így nincs költségvetési hiány,
és olyan hatalmas méretû államadósság
sem, mint Magyarországon. „A mostanra
kialakult helyzet az elmúlt 6 esztendõ
felelõtlen gazdaságpolitikájának köszön-
hetõ. Ennek helytelenségét támasztja alá
egyrészt Sólyom László köztársasági elnök nyi-
latkozata és a távolmaradása a Nemzeti
Csúcstól. Másrészt nagyon fontos azt látnunk,
hogy a válságból való kivezetõ út megtalálása
természetesen közös nemzeti ügy”- fejtette ki
Nógrádi Zoltán. Szerinte annak oka, hogy

ilyen helyzetbe kerülhetett az ország a
jelenlegi kormány mûködésében kere-
sendõ, amely nem tud kellõ erõt összpon-
tosítani arra, hogy megvédje a munkahe-
lyeket, és megmentse a családokat a teljes
ellehetetlenüléstõl. A nemzetközi valu-
taalap által nyújtott támogatásnak súlyos
árát fogjuk még megfizetni Nógrádi sze-
rint, aki úgy véli, a valutaalap ennek a
támogatásnak a feltételéül olyan megszo-
rításokat fog megkövetelni az országtól,
amelyeknek a keservét családok százezrei
lesznek kénytelenek elviselni. Ezért úgy
gondolja, hogy ma már arról kell beszél-
nünk, hogy a kialakult szociális válság
mélyülõben van, és nincs szó arról, hogy
bárki is kivonhatná magát ez alól a hatás
alól. Elképzelhetõ, hogy családok száz-
ezrei lesznek olyan helyzetben, hogy
talán a megélhetés mindennapi feltételei
sem lesznek biztosítottak számukra.
Nógrádi Zoltán meglátása szerint Magyar-
ország most azzal küzd, hogy elfogadtassa
a világgal, hogy nem fog tönkremenni,
nem lesz államcsõd. Ugyanakkor ennek a
bizonyítása meglehetõsen nehézkes, hi-
szen jelenleg olyan kormányunk van,
amely nem hiteles az emberek elõtt.
Amelynek a miniszterelnöke nem az euró-
pai politikai megoldásokat és az európai
politikai stílust képviseli. A politikus
szerint lényeges továbbá, hogy a következõ
idõszakban a gazdaság eltartó képességét
kell helyre billenteni, és mun- kahely
teremtéssel a családokat tisztes megél-

hetéshez, jövedelemhez kell juttatni. „A
munkahelyteremtés és ez által a költségvetési
bevétel létrejöttének lehetõsége, valamint a gaz-
daság helyretétele nem mûködhet megszorítá-
sokon keresztül. Számos nemzetközi példa
mutatja azt, hogy a gazdaság növekedését az
adócsökkentéssel és a közterhek mérséklésével
lehet elérni”– foglalta össze álláspontját Nóg-
rádi Zoltán országgyûlési képviselõ. Sz. K.

Dr. Sándor Klára

Nógrádi Zoltán
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Kistérségünk természeti értékeire is felhívta
az általános iskolások figyelmét a Teodo-
rovits Ferenc Természetvédelmi Verseny,
melyet Ásotthalmon rendeztek meg. Idén hat
településrõl érkeztek diákok a vetélkedõnek
helyet adó Petõfi Sándor Mûvelõdési Házba.

Az ásotthalmi ORCHIS Természetvédelmi
Egyesület a tanév elején már harmadik
alkalommal hirdette meg természetvédelmi
versenyét a Homokháti Kistérség általános
iskoláinak. A verseny névadója, Teodoro-
vits Ferenc erdõmérnök egykor a Király-
halmi Erdõõri Szakiskola (ma: Bedõ Albert
Középiskola, Erdészeti Szakiskola és
Kollégium) jeles igazgató-tanára volt, kistér-
ségünk elsõ természettudósaként tisztel-
hetjük.
A vetélkedõre hat település 3 fõs csapata
nevezett. A verseny elsõ része írásbeli
feladatokból állt, amelyek között szerepelt

rejtvény, Teodorovits Ferenc élete, valamint
a Duna-Dráva Nemzeti Parkról és a
kistérség természeti értékeirõl kérdeztük a
versenyzõket. Az írásbeli feladatok között
szerepelt egy vaktérkép, amelyen a kistér-
ség védett területei közül kellett tízet meg-
nevezni. A folytatásban térségünk fonto-
sabb fa- és cserjefajai közül kellett tizenötöt
felismerni lomb, vagy termés alapján. Vé-
gül a kistérségben elõforduló védett nö-
vény- és állatfajok közül kellett húszat felis-
merni diaképekrõl.
A szoros verseny végeredménye az alábbi
lett: elsõ helyen Ásotthalom csapata vég-
zett, másodikak lettek a forráskúti tan-
ulók, míg a harmadik helyet a mórahalmi
diákok szerezték meg. Negyedik helyen
Üllés csapata végzett, az ötödik Zákány-
szék lett, míg a hatodik helyen az öttö-
mösiek végeztek.

Andrési Pál elnök

Igaz, nem nyolc évtizede épült az elsõ ház a
mai Klebelsberg-telepen, de az egykori kul-
tuszminiszter nevét – elsõ ízben – 1928-as
alapításakor vette fel a szegedi városrész. A
nyolcvanadik évfordulót versenyekkel, kul-
turális mûsorokkal és haranglábszenteléssel
köszöntötték az ott lakók.

Talán sokaknak ismerõsebben cseng a
Hattyas elnevezés, de írhatnánk Vasutas-
telepet is, ám helyi kezdeményezésre immár
1992 óta ismét Klebelsberg Kunó nevét
viseli a városrész. Ez az nevezés a Holt-
Tiszán úszkáló hattyúkra, míg a „Vasutas-
telep” a környékre a trianoni békeszerzõdés
után nagy számban menekülõ vasutas csalá-
dokra utal, akik hosszú ideig éltek azokban
a vagonokban, amelyek a Délvidékrõl
érkeztek Szegedre.

A csendes városrész egyre több lakost vonz,
akik bekapcsolódnak a hagyományok ápo-
lásába is, és mint Nagy Czirók Emõkétõl, a
Klebelsberg-telepi Polgári Kör Egyesület
alelnökétõl megtudtuk, a telep névadásá-
nak 80. évfordulóján rendezett ünnepi pro-
gramokon minden korosztály képviseltette
magát.
A mai Rendezõ téren 1929-ben állították fel
azt a haranglábat és a két harangot, melyet
most a helybéliek adományai jóvoltából
felújítottak, és újjászenteltek a városrész
születésnapján.
„Amikor a telep létrejött, nagyon sokan

Erdélybõl érkezetek ide – mint nagyapám is –
ezért székelyes stílusú haranglábat készítettek.
Templom nem volt a környéken, ezért szim-
bólumként állították õseink” – mondta el a
Térségi Tükörnek Nagy Czirók Emõke. A

harangláb nyolc évtizeddel ezelõtti felszen-
telésén jelen volt Klebelsberg Kunó kul-
tuszminiszter, és felesége is, mint úgy-
nevezett „haranganya”. Több mint két évig
gyûjtötték a lakossági adományokat – mely-
ben a ferencesek is segédkeztek –, hogy visz-
szaállítsák régi pompájába a telep szim-
bólumát, a haranglábat, amit most Kamill
testvér, Szeged-Alsóvárosi plébános szentelt
fel. Az ünnepi misét Gyulay Endre nyugal-
mazott megyés püspök celebrálta.
A harangláb Szente Árpád erdélyi ács-
mester munkája révén újult meg. Nagy
Czirók Emõkétõl megtudtuk, hogy legkö-
zelebb karácsonyi ünnepséget tartanak
majd a haranglábnál, ahol hagyományosan
mûsort adnak majd gyerekek, illetve a helyi
nyugdíjas klub is.

-va-

Verseny a természetrõl a természetért

80 éves Klebelsberg-telep

Haranglábszentelés a születésnapon
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A röszkei önkormányzat a kiemelt fejlesztési
elképzelések és az intézmények zavartalan mû-
ködtetése, valamint a szociális és egészségügyi
ellátások biztosítása mellett elsõdleges fel-
adatként határozta meg a sikeres pályázati
tevékenységet, mely Röszke fejlõdésének, fej-
lesztési lehetõségeinek meghatározója lehet.  A
település vezetése szerint minden helyi közös-
ségrõl gondoskodni kell, erõsítve ezáltal az
egyûvé tartozás érzését.

Borbásné Márki Márta, Röszke polgármes-
tere szerint biztosítani kell, hogy a gyermek-
ek megfelelõ körülmények között tanulhas-
sanak, továbbá el kell érni, hogy minden
falubeli család emberhez méltó körülmények
között élhessen.  Ennek megfelelõen nagy
hangsúlyt kell fektetni arra, hogy az infrast-
ruktúra, az utak és épületek állapota, felsze-
reltsége az igényeknek megfelelõ legyen.
Meg kell õrizni a településen élõk egészsé-
gét, figyelmet kell fordítani az idõsebb kor-
osztályra, támogatni kell mindazokat, akik a
többieknél rászorultabbak, figyelve arra,
hogy a szociális ellátásokat továbbra is bizto-
sítani tudják.  Céljuk, hogy harmonikus, ren-
dezett környezetben nevelkedhessenek a
következõ nemzedékek.
Röszkén kiemelt fejlesztési feladatként fogal-

mazódott meg az általános iskola fõépületé-
nek felújítása, melyet a jelenlegi információk
szerint egy sikeres pályázatnak köszönhetõen
2009-ben kezdhetnek majd meg.  A közössé-
gi közlekedés is megújul a településen,
hiszen közel 70 millió forintot fordítanak a
buszmegállók felújítására, a Szent Antal tér
rekonstrukciójára, továbbá tanyai buszfordu-
ló és fedett buszvárók létesítésére.  A házior-
vosi rendelõket is felújítják, és közel három-
millió forint felhasználásával szépülhet meg
a könyvtár.  Új bölcsõdei csoportot indítot-
tak, az oktatási intézményeket társulásban
mûködtetik, hogy a fenntartásukra további
forrásokat tudjanak lehívni.  Az elmúlt
idõszakban játszóteret újítottak fel, a külte-
rületi utakon pedig több millió forint ráfor-
dításával végeztették el a szükséges munká-
latokat.  Nemrégiben elkészült a szelektív
hulladékgyûjtõ udvar és gyûjtõ sziget, mely
az élhetõbb és szerethetõbb környezet kiala-
kítása szempontjából fontos.
„Egy települést az ott élõ családok, emberek, kicsik
és nagyok együttesen alkotnak.  Nem születhetnek
nagyra törõ tervek, szép elgondolások, ha hiányzik
belõlük a legfõbb érték, az összetartó települési
közösség! Meggyõzõdésem, hogy Röszkén a jóaka-
rat, az õszinte szó, az emberi összetartás és az egyû-
vé tartozás érzése megvan.  A mi feladatunk pedig

az, hogy tovább tudjuk éltetni a ránk bízott embe-
ri és települési értékeket”- nyilatkozta a Térségi
Tükörnek Borbásné Márki Márta, röszkei
polgármester.  

Sz.  K.

A projekt révén a sportcsarnok komplex
akadálymentesítése valósult meg: a mozgás-,
látás- és hallássérültek egyaránt használni
tudják az épület nyújtotta szolgáltatásokat.
A Móraép Kht.  által elvégzett kivitelezés

során az épület elõtt 2 darab mozgáskorláto-
zott parkoló került kialakításra, ahonnan a
mozgássérültek megközelíthetik a bejárat
elõtt megépült rámpát.  A földszinten aka-
dálymentes öltözõ és mosdót alakítottak ki,

valamint a folyosó is csúszásmentes burkola-
tot kapott.  A küzdõtérre kerekesszékkel való
bejutást a nagyobb nyílású ajtó teszi lehe-
tõvé.
A teljeskörû akadálymentesítést célzó építé-
szeti beruházás megvalósítása révén a fogya-
tékkal élõ személyek sport, rekreációs és
rehabilitációs tevékenységeinek, programjai-
nak folytatására is alkalmas közszolgálati
funkciók kialakítása várható a sportcsarnok-
ban.

Mórahalom Város Önkormányzata sikeres pályázatot nyújtott be a Dél-alföldi Operatív
Program keretében az akadálymentesítés támogatására kiírt felhívásra.  A projekt a Móra
Ferenc ÁMK sportcsarnokának akadálymentesítésével a homokháti kistérségben fogyatékkal
élõk integrációjának elõmozdítását tûzte ki célul, annak érdekében, hogy a közszolgáltatások-
hoz egyenlõ eséllyel juthassanak hozzá.

Röszke, a fejlõdõ település

Akadálymentes lett a mórahalmi sportcsarnok
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2008. október 10-én, napra pontosan az el-
sõ megnyitó után 125 évvel emlékezett meg
az intézmény a jeles évfordulóról. A közel
200 meghívott vendég között megjelent
Gráf József agrárminiszter, Nógrádi Zol-
tán országgyûlési képviselõ, Pethõ József,
az Országos Erdészeti Egyesület elnöke,
Kovács Kálmán, a Csongrád Megyei
Közgyûlés alelnöke, Petró Ferenc, Ásott-
halom polgármestere, az erdész szakma
képviselõi, a temesvári és a görgényszen-

timrei testvériskolák vezetõi, tanárai,
valamint az iskola öreg diákjai.
Elõször Andrésiné dr. Ambrus Ildikó igaz-
gató köszöntötte a megjelenteket. Beszé-
dében megemlékezett a kezdetekrõl, el-
mondta, hogy az iskola történelme folya-
mán folyamatosan az erdészeti szakképzést
szolgálta. Az elmúlt idõszak alatt közel
3500-an végeztek nappali képzésben,
további mintegy 5000 tanuló tanfolyami
keretek kö- zött. Az intézmény napjainkban

erdészeti szakmunkásokat, virágkötõ-beren-
dezõket képez, de szakközépiskolai
osztályai is vannak. Napjainkban 304 ta-
nulót 36 tanár oktat 14 épületben. 
Petró Ferenc polgármester szerint 125 év-
vel ezelõtt az iskola a tudást hozta a telepü-
lésnek, intézményére a mai napig büszkék.
Az õsi fák, az õsi épületek a múltat idézik,
az új épületek pedig a jövõbe mutatnak.
”Oktatni, nevelni, tanítani, talán a legszebb

dolog a világon” – fejezte be mondanivalóját. 
Gráf József beszédében méltatta a nagymúl-
tú intézmény hagyományait, az erdész szak-
ma tevékenységét, akik hatalmas munkával
80 év alatt közel megduplázták hazánk
erdõterületét. A jövõben további jelentõs fe-
ladatok várnak a szakmára, hiszen a jelen-
legi 20 %-os erdõsültséget a közeljövõben
25 %-ra szeretnék megemelni.
Nógrádi Zoltán országgyûlési képviselõ a
Homokhátságról, az itt élõ emberek múlt-
járó, jelenérõl és jövõjérõl beszélt. A múlt-
ban és napjainkban is a legfontosabb, hogy
az itt élõ népességnek legyen munkája, biz-
tosított legyen a megélhetése. „A Homok-
hátság történetében ez az intézmény nem pusztán
125 évet adott, hanem egy szimbólumot is
képzett” – emelte ki az intézmény jelen-
tõségét.
Az ünnepségen az iskola egy új emlék-
hellyel, valamint egy három tantermes
gyakorlati foglalkoztató épülettel gazdago-
dott. Az évfordulóra jelent meg az „Iskola a
homokbuckák között” címû iskolatörténeti
kiadvány.                              

Andrési Pál

125 éves a Bedõ Albert Középiskola

A gyereklétszám folyamatosan nõ Ásotthal-
mon – tudtuk meg a település elsõ embe-
rétõl. Petró Ferenc a Térségi Tükörnek
elmondta, hogy a Tölgyfa utcai épületben
jelenleg két foglalkoztató van, és az általá-
nos iskolában újabb két foglalkoztató alakí-
tottak ki. A csoportlétszámok még így is 30
fõ körül mozognak, és a gyerekek megfele-
lõ ellátása érdekében van szükség a
bõvítésre. „Gondoskodnia kell az önkor-
mányzatnak arról, hogy hosszú távon biztosítsa a
gyermekek óvodai ellátását” – hangsúlyozta a
polgármester. Mint ismeretes, 2010-tõl
nem lehet majd gyermekeket férõhelyhiány
miatt visszautasítani az óvodákban, ez is
idõszerûvé teszi a fejlesztést. „A beruházásról
kistérségi szinten egyeztettünk, a környékbeli pol-
gármesterek belátták, hogy Ásotthalmon rend-
kívül fontos az óvoda bõvítése, és többen lemond-
tak az idei LEKI támogatásukról, így jutott egy
nagyobb összeghez Ásotthalom. Nógrádi
Zoltán, a térség országgyûlési képviselõje is
segített ebben a munkában” – mondta el
lapunknak Petró Ferenc.
Megfelelõ ütemben zajlik az építkezés, áll-
nak már az új falak és a tetõszerkezet is

elkészült, mondta el a polgármester. A cél-
juk az, hogy a téli szünet után birtokba
vehessék az új szárnyat a gyerekek. A kivite-
lezõvel kötött szerzõdés értelmében novem-
ber 28-áig meg kell történnie a mûszaki

átadásnak. Akkor pedig egy hónapja lesz a
településnek arra, hogy minden engedélyt
megszerezzenek. Petró Ferenc elmondta,
hogy 40 millió forint támogatást kaptak a
beruházásra, amit 5-10 millióval kell
kiegészíteniük, hogy hosszú távra biztosí-
tott legyen a óvodások megfelelõ ellátása a
településen.                            Varga Anna

Óvodabõvítés Ásotthalmon

1883. október 10-én ünnepélyes keretek között nyitotta meg kapuit a történelmi Magyarország
elsõ erdõõri szakiskolája, amelyet Bedõ Albert országos fõerdõmester, az iskola késõbbi névadó-
ja nyitott meg. Az iskola Szeged város határában, annak legerdõsültebb részén épült fel.
Kezdetben két tanárral és tizenegy diákkal indult meg az oktatás, két épületben.

Egykor három óvoda volt Ásotthalmon, ám kettõt, állapotuk miatt be kellett zárni. Most
részben pályázati támogatással bõvítik a meglévõt, hogy a helybéli gyermekek minden
igénynek megfelelõ környezetben tölthessék napjaikat az intézményben.

Az erdészet homokháti bölcsõje
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A találkozó az eddigi hagyományokhoz
híven polgármesteri köszöntõvel indult,
amelyben Bata Ferenc, Öttömös polgár-
mestere ismertette a település elmúlt egy
évszázados történetét.  Gárgyán József ve-
zetésével a helyi tanyagondnoki munka
megismerése érdekében a megjelentek
látogatást tettek a község intézményeiben.
A szakmai tudnivalók idõszerû kérdéseirõl
Csörszné Zelenák Katalin, a Falugond-
nokok Duna–Tisza-közi Egyesületének
ügyvezetõje tartott elõadást.  Mint elmond-
ta, megyénkben országos viszonylatban is
egyedülálló módon gyakori, hogy egy tele-
pülésen több falugondnoki szolgálat is
mûködik, így a hazánkban jelenleg fennál-
ló hatvankettõbõl harminckettõ ezen a terü-
leten összpontosul.  Kistérségünkben, pél-
dául Ásotthalmon 5, Mórahalmon 4, míg
Zákányszéken 3 szolgálat munkájának
köszönhetõen válik könnyebbé a falvak
belterületén és a tanyákon élõ emberek
mindennapi élete. „A tanyagondnokok a
külterületek fõ segítõiként, amolyan egyszemélyes
intézményként járják a tanyavilágot gépjár-
mûvükkel, élelmiszert, ha kell, gyógyszert szállí-
tanak a lakosoknak, vagy eljuttatják õket szak-
rendelésekre, esetleg gázpalackot cserélnek” –
mondta lapunknak Csörszné Zelenák

Katalin.  Ezen felül számos egyéb tevékeny-
séget is végeznek, többek között különbözõ
civil szervezetek tagjaiként, vagy egyesületi
vezetõiként aktívan bekapcsolódnak a tele-
pülési rendezvények szervezésébe.

A falu-és tanyagondnoki találkozókon a
különbözõ helyeken szolgálatot teljesítõk
bepillantást nyerhettek egymás munkájá-
nak napi gyakorlatába.  Ebbõl a szempont-
ból örvendetes tény, hogy a vajdasági test-
vértelepüléseken is nagyfokú érdeklõdést
mutatnak az ez irányú szolgáltatások beve-
zetése iránt, és már két éve folyik ennek
érdekében a szakmai eszmecsere.      Sz. K.

Immár megújult, igazán barátságos környe-
zetben fogadja az ügyfeleket a ruzsai polgár-
mesteri hivatal.  Nem csupán festési munká-
latokat végeztek az 1950-es években épült
hivatalon, hanem akadálymentesítették is
azt egy uniós pályázatnak köszönhetõen.

„Az épület leromlott állapota akkor tûnt fel
nekünk is leginkább, mikor elkezdünk kipakolni
belõle” – idézte fel a felújítás elõtti állapoto-
kat Sánta Gizella polgármester.  Az ajtók
és ablakok rosszul záródtak, a linóleum és a
parketta tönkrement, így igazán ráfért az
épületre egy teljes felújítás.  Az Európai
Unió nagy hangsúlyt fektet az esélyegyen-
lõségre, több pályázat is ezt célozza meg.  A
ruzsaiak komplex akadálymentesítésre
nyertek 10 milliós keretet, melyhez 10 %
önrészt kellett biztosítania a településnek.
A komplex akadálymentesítés tulajdonkép-
pen azt jelenti, hogy a mozgássérült WC
kialakításán túl immár lépcsõk és küszöbök
sincsenek az épületben, így kerekesszékkel,
vagy épp babakocsival is könnyebb a közle-
kedés.  A látássérülteket speciális kiírások
igazítják útba, míg a hallássérültek számára
a díszterembe úgynevezett indukciós hur-
kot építettek ki.
Sánta Gizella lapunknak elmondta, hogy
amikor tudomást szereztek arról, hogy az
unió támogatja pályázatukat, nagy dilem-
ma elõtt álltak, hiszen az akadálymentesíté-
sen kívül is számos dolog cserére szorult az
épületben.  Éppen ezért rendkívül hálás a
képviselõ-testületnek, hogy megszavazta a
pluszforrásokat a nyílászárók cseréjére,
illetve az elektromos hálózat felújítására és

a külsõ festésre egyaránt.  „Több, mint 6 mil-
lió forintot költöttünk pluszban a rekonstrukció-
ra, hogy valóban komplex lehessen a felújítás” –
tette hozzá a polgármester.  Az egyes iro-
dákban a falak színét az ott dolgozó kollé-
gák választhatták ki, így valóban barátsá-
gossá és családias hangulatúvá vált a hivata-

li épület.  A polgármester szerint ez is fon-
tos dolog, de nem csak annak, aki napi 8
órát tölt el az adott helyiségben, hanem az
ügyfeleknek is.  Sánta Gizella szerint a
hivatal így immár hosszú évekig meg fog
felelni minden igénynek.

Varga Anna

Kistérségi Falugondnoki Találkozót rendeztek Öttömösön.  A programnak helyet adó, 100
éves települést is köszöntõ rendezvényen a Homokhátságon kívül azok testvértelepüléseinek
vezetõi, valamint szakemberei is vettek részt.

Falugondnokok találkoztak Öttömösön 

Újjászületett a ruzsai Polgármesteri Hivatal
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E tény ismeretében született a
döntés, hogy a Millennium évé-
ben egy emlékoszlopot állít-
sanak a régiek tiszteletére, a-
mely egybefogja a települések
irányába mutató kopjafákat. E
jelképes emlékmû az egymás-
hoz való közeledést, valamint a
szülõföldhöz való ragaszkodást
hivatott jelezni. Huszta István,
Balotaszállás polgármestere
szerint a Négyeshatár Találkozó
helyszíne olyan „kegyhely”,
ahol az együtt eltöltött idõ által
tovább erõsödik e négy falu ba-
rátsága és szövetsége. Az ün-

nepség kezdetekor a szóban for-
gó települések zászlóinak érke-
zését dallal fogadták, majd a
Táltos Iskola balotaszállási intéz-
ményének tanulói léptek fel.
Azt követõen a 26 éve fennálló
Balotaszállási Asszonykórus
elõadásában hangzottak el nép-
dalok. Pusztamérgesrõl és
Öttömösrõl is érkeztek vendég-
szereplõk, akiknek produkciói a
hazaszeretetrõl szóltak. Az ün-
nepség részeként a települések
polgármesterei elhelyezték az
emlékezés koszorúit saját tele-
pülésük kopjafáinál, majd meg-

gyújtották a kegyelet mécseseit,
amelyek fénye nemcsak a

holtaknak, de az élõknek is
világított…              Szabó Kati

A szegedi Klebelsberg-telep lakói hosszú
évtizedek óta várnak arra, hogy biztonságosan
át tudjanak kelni a vasúti átjárónál. Egyelõre
még mindig az autósok között kénytelenek
járni, ami rendkívül balesetveszélyes, ám
hamarosan megoldódhatnak gondjaik, ugya-
nis elkezdõdött a kivitelezés.

„Egyelõre nem tudjuk, mikor készül el a gyalo-
gosok és kerékpárosok átjárója, de mivel fel van
durva a terület, elkezdték a földmunkákat, elõbb-

utóbb csak lesz belõle valami” – nyilatkozta a
Térségi Tükörnek Vetõ Zsuzsanna, a
Klebelsberg-telepi Polgári Kör Egyesület
vezetõségi tagja. A térség országgyûlési
képviselõjéhez, Nógrádi Zoltánhoz is for-
dultak a környékbeliek lakossági fórumo-
kon, kérve, hogy segítsen nekik megoldani
ezt az évtizedek óta fennálló problémát.
Most úgy tûnik, hogy hamarosan végre
megoldódik a lakosok gondja. A MÁV már
elvégezte a dolgát a területen, nevezetesen

a síneknél elkészült a gyalogosok és
kerékpárosok átjárója, jelenleg a járda
hiányzik, hogy valóban használni is tudják
az átjárót. Nagy Czirók Emõkétõl, a
Klebelsberg-telepi Polgári Kör Egyesület
alelnökétõl megtudtuk, hogy az úttest és a
járda közötti elválasztó elemek lerakása is
folyamatban van. „Azt reméljük, hogy még a
tél beállta elõtt elvégzik a telep felõli oldalon az
aszfaltozási munkálatokat is” – tette hozzá.

V. A.

A Földmûvelésügyi és Vidék-
fejlesztési Minisztérium az Új
Magyarország Vidékfejlesztési
Program keretei között kétfor-
dulós pályázatot írt ki IKSZT
létrehozására. A Homokháti Kis-
térségi Iroda két kistérségi tele-

pülés számára készítette el az ez
irányú pályázatot, ami ténylege-
sen az elsõ fordulós eljárást je-
lenti.
Pusztamérges esetében a telepü-
lésen található Móra Ferenc Mû-
velõdési Ház felújítására, funkci-

óinak bõvítésére szeretnék fordí-
tani a második pályázati fordu-
lóban elnyerhetõ mintegy 20
ezer eurós támogatási összeget.
Ez közel 45 millió forintot
jelent a település számára. A
kialakítandó IKSZT-ben helyet
kap majd a teleház, egy kihe-
lyezett könyvtár, civil szolgáltató
iroda, vállalkozásokat segítõ
iroda, a Biztos Kezdet Program -
nak helyet adó szoba, valamint
egy információs pont, mely a fia-
talok, az álláskeresõk és a
mezõgazdasági termelõk számá-
ra igyekszik megválaszolni a
felmerülõ kérdéseket. Az épület
belül megújul: új fûtési- és elek-
tromos rendszer, akadálymentes
mosdó kiépítése, új padlóburko-
latok lerakása és hõszigetelt nyí-
lászárók behelyezése valósul
majd meg.
Mórahalom egy egyedülálló kez-
deményezéssel igyekszik ismét a
tanyán élõk felé fordulni: a
Klebelsberg Kunó által még a
XX. század elején építtetett úgy-
nevezett „Kerek iskolát” újra a

tanyai élet központjává teszik az
épületben kialakítani kívánt
IKSZT segítségével. A felújítás a
teljes építményt érinti majd:
belsõ terek újragondolása, bur-
kolatok cseréje, nyílászárók fel-
újítása, fûtési és elektromos rend-
szer átépítése, festés és külsõ
területrendezés. Az épületben az
IKSZT funkció ellátása érdeké-
ben kihelyezett könyvtár, infor-
mációs pont és iroda, közösségi
szoba, a Biztos Kezdet Program
elindítását lehetõvé tevõ tér,
akadálymentes illemhely kerül
kialakításra. A város célja ezzel a
fejlesztéssel az, hogy a tanyai
közösségi tereket – amik régen
az iskolákat jelentették – újra a
lakosság szolgálatába állítsa a
tanyai életforma megõrzése
érdekében. Nem utolsó sorban
fontos, hogy az építészeti örök-
ségnek, a térség arculatát a múlt
században meghatározónak szá-
mító Klebelsberg-féle iskolák,
mint épületek, építészeti mûem-
lékek még sokáig fennmaradja-
nak.                Kuklis Nikoletta 

Úgynevezett Integrált Közösségi Szolgáltató Tér (IKSZT) létre-
hozására, illetve mûködtetésére nyújtott be pályázatot Mórahalom
és Pusztamérges. A pályázatokat a Homokháti Kistérségi Iroda
készítette el. Kedvezõ elbírálás esetén a két településen alakítanak
ki a lakosok számára eddig nem, vagy csak nehézkesen elérhetõ szol-
gáltatásokat nyújtó épületeket.

Közös pont, az összetartozás öröme

Gyalogos átjáró épül a Klebelsberg-telepen

Közösségi kiszolgáló tér a Homokhátságban

Szép példája az egymással szomszédos települések közösségei közti
kapcsolattartásnak az, ahogyan négy község: Balotaszállás,
Öttömös, Pusztamérges és Ruzsa vezetõi, valamint lakosai évrõl évre
találkoznak a falvak közigazgatási határának közös pontján. A
régészeti leletek tanulsága szerint az említett helyen az Árpád kor-
ban egy templom, és körülötte egy temetõ állt, így feltételezhetõ, hogy
az a föld valóban a ma ott élõ emberek õseinek maradványait õrzi.
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Alapos tervezõmunka és kivitelezés után idén
júliusban átadták a közel 191 millió forintos
összköltségû Homokháti Kistérségi Informa-
tikai Hálózatot. Ez a beruházás jóval túlmu-
tat a szélessávú internet-hozzáférésen, hiszen
az élet számos területén hasznos a kistérség 26
ezer lakosa számára.

Hazánkban az állampolgárok életlehetõségei
erõsen függnek attól, hol laknak - mondta
Fodor Csaba, annak az európai uniós pro-
jektnek a vezetõje, amellyel a Homokháti
Kistérségben szélessávú internet-hozzáférést
valósítottak meg. A fentiekre alapozva a
homokhátiak az új évezredben úgynevezett
“Intelligens Kistérség” Fejlesztési Programot
indítottak el. Ez a program messze túlmutat
a települések informatikai hálózatának
kialakításán: a helyi sajátosságok figyelem-
bevételével a vidékfejlesztés komplex eszkö-

zévé vált. Ebben a fejlesztési folyamatban te-
kinthetõ jelentõs mérföldkõnek a Homok-
háti Kistérség Többcélú Társulása által a Gaz-
dasági Versenyképességi Operatív Program
keretében meghirdetett európai uniós
pályázatra benyújtott, a térség valamennyi
települését érintõ hálózatlétesítési, -fejlesztési
projekt, amelynek célja a térség internet-ellá-
tottságának jelentõs javítása. Az összesen
csaknem 191 millió forint költségvetésû
pályázatot 2005-ben nyerték meg, az összeg
75 százaléka, azaz 143 millió forint volt vissza
nem térítendõ EU-támogatás. A fennma-
radó közel 48 millió forint önerõt egyrészt a
Belügyminisztérium önerõpótló támo-
gatása, illetve az érintett önkormányzatok
biztosították. A beruházás megvalósult, így
Ásotthalom, Bordány, Forráskút, Móraha-
lom, Öttömös, Pusztamérges, Ruzsa, Üllés
és Zákányszék területén, valamint a kör-

nyezõ tanyavilágban már elérhetõ a szé-
lessávú internet. Az átadott informatikai
hálózaton – ami behálózza a Homokhátságot
– elsõsorban az e-önkormányzati rendszer
fut. Emellett a szociális ellátásban, például a
jelzõrendszeres idõsgondozásban is segít-
séget jelenthet. 
Szolgálhatja továbbá a lakosságot biztonsági
kérdésekben, például a térfigyelõ kamer-
arendszer kialakításával, és lehetõség lesz IP
telefon használatára, továbbá kedvezményes
internet szolgáltatásra. A hálózathoz mikro-
hullámú internet-rendszer csatalakozik,
amellyel a tanyavilágban is elérhetõvé válik a
kistérség 26 ezer lakosa számára a világháló.
A kedvezõ megállapodásoknak köszönhe-
tõen már akár 2700 forint havidíjjal korlát-
lan forgalmú internet-hozzáférést igényel-
hetnek a homokháti lakosok.

Kiss Sándor

Információs szolgáltatások a Homokháti Kistérségben

Ahogyan az unióban is egyre hangsúlyosabb
szerepet kap a mezõgazdasági tevékenységek
támogatása mellett a vidékfejlesztés, úgy
hazánkban is: az Új Magyarország Vidékfej-
lesztési Program (ÚMVP) keretében november
végéig lehet a támogatási igényeket benyújtani
négy, a vidéki lakosság munkahelyteremtését,
életkörülményeit érdemben javító támogatási
jogcímre.

Az ötezer fõ alatti települések turizmusának
valamint mikrovállalkozásainak fejlesztési
támogatása mellett lehetõség lesz a vidéki
örökség megõrzését segítõ, a falvak közössé-
gi tereit, közterületeit megújító, valamint he-
lyi piacok létrehozását, fejlesztését célzó
beruházásokhoz forrásokat elnyerni. A most
megjelenõ felhívásokra - az ÚMVP kereté-
ben e célra 130-140 milliárd forintot
különítettek el - a korábban elismert 96
LEADER vidékfejlesztési közösség tagjai

igényelhetnek támogatást. Emellett várha-
tóan januárban a Leader közösségek számára
is megjelenik egy újabb intézkedés, amely
elsõ körben további mintegy 50 milliárd
forintos forrást biztosít az igénylõk számára.
A hatályba lépett intézkedésekrõl általános-
ságban elmondhatók, hogy beadási feltételük
és idõpontjuk azonos. A benyújtásukra no-
vember 30-áig van lehetõség. A kérelmeket
a MVH honlapján megjelenõ közlemény
mellékleteként szereplõ formanyomtatvá-
nyon papír alapon, vagy elektronikusan is le-
het beadni. Fontos, hogy minden kérelem
jusson el a területileg illetékes Leader kö-
zösséghez, mivel csak a Közösség által kiállí-
tott pontozási jegyzõkönyvvel együtt fogadja
be a pályázati csomagokat az MVH.
A pályázatok négy jogcímre nyújthatóak be:
falumegújításra és –fejlesztésre, mikorvál-
lakozások létrehozására és fejlesztésére, tur-
isztikai tevékenységek ösztönzésére, vala-

mint a vidéki örökség megõrzése témakör-
ben. Mindegyik jogcím több célterületet
jelöl meg külön-külön.
A fenti források elérhetõségével, a pályáza-
tokkal kapcsolatban a Helyi Vidékfejlesztési
Iroda (Homokháti Kistérségi Iroda, Móra-
halom, Millenniumi sétány 16-18.) munka-
társai állnak rendelkezésre.      

Jójárt Edit

Támogatás vidékfejlesztésre

„A lassújármûvek, például mezõgaz-
dasági gépek, a lovas kocsik közleke-
dése jóformán életveszélyes a bicik-
lisekre nézve” – mondta el a Tér-
ségi Tükörnek Kispéter Géza.
Domaszék polgármesterétõl
megtudtuk, hogy sokan tanyáról
járnak dolgozni vagy iskolába,
méghozzá biciklivel, és mivel a
kamionforgalom is jelentõsnek
mondható, nem túlzás arról be-
szélni, hogy nem biztonságos az
55-ös ezen szakasza. 
„A kerékpárosok is figyelmetlenek oly-
kor, sokuknak nincs veszélyérzetük, és
nem ügyelnek a mellény használa-
tára, vagy a megfelelõ világításra” –

tette hozzá.
Ezért is örömteli, hogy részben
pályázaton nyert forrásokból
megépül Mórahalom és Doma-
szék között a kerékpárút. A
mintegy nyolc és fél kilométer
hosszú szakaszon két méter szé-
les utat kapnak a kétkerekûvel
közlekedõk. A Gazdasági és Köz
lekedési Minisztérium 95 %-
ban, összesen 245 millió forint-
tal támogatja a beruházást,
melynek megvalósulásához hoz-
zájárult a térség országgyûlési
képviselõje, Nógrádi Zoltán
hat éves lobbi-tevékenysége is.
A beruházás gesztora a móra-

halmi önkormányzat. Kispéter
Gézától megtudtuk, hogy a táv-
lati cél, hogy egészen Szegedig
elérjen a kerékpárút, ám a mos-
tani pályázat egyelõre Móra-
halom és Domaszék összekö-
tését teszi lehetõvé. „A turizmus-
fejlesztésre is pozitív hatással lesz a

beruházás” – véli a polgár-
mester. A közbeszerzési eljárást
már lefolytatták és kiválasztot-
ták a kivitelezõt is, így a tervek
szerint jövõ májusban már
kerékpárúton lehet közlekedni
a két település között.

V. A.

Életeket menthet ha elkészül a kerékpárút az 55-ösön

Hat éves kitartó munka eredménye
Létfontosságú, hogy Mórahalmot és Domaszéket kerékpárút kösse
össze. Kispéter Géza, Domaszék polgármestere szerint a fõút olyan
mértékû forgalmat bonyolít le az autópálya megléte óta, hogy veszélyes
rajta kerékpárral közlekedni.
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A meghívott elõadók, mint pél-
dául Máhr András, az FVM
szakállamtitkár, Bittsánszky
Márton osztályvezetõ, Saltzer
Kornél, a SPAR ügyvezetõ
igazgatója, Mártonffy Béla, a
FruitVeb ügyvezetõje, valamint
Kádár András, a FruitVeb Zöld-
ségtermelõi Fõbizottságának
elnöke nem csak a hatékony ter-
melésrõl, hanem a finanszí-
rozási lehetõségekrõl, a TÉSZ-
ek jövõjérõl, az EMVA támo-
gatások pályázati tapasztalata-
iról is beszéltek. Bemutatkozott
a SPAR Magyarország Kft.,
mint a Mórakert Szövetkezet
egyik stratégiai partnere is,
hiszen a Szövetkezet 1999 óta a
Spar beszállítója. Saltzer Kornél
ügyvezetõ igazgató elõadásában
részletesen kifejtette a cég zöld-
ség-gyümölcs politikáját, felhív-
va a figyelmet arra a tényre,
hogy a legfontosabb tényezõ a
zöldség-gyümölcs átvételnél a
minõség. 
Nem unatkoztak azok sem, akik
az elõadások mellett a kiállítást
is végignézték. A 42 kiállító a

Vetõmagbörze keretében mutat-
ta be a jövõ idény újdonságait.
A látogatók megtekinthették a
mûtrágyától a növényvédõ sze-
reken át a mérõmûszerekig szá-
mos úgynevezett inputanyag-
forgalmazó kínálatát.
Délután a szaktanácsadóké volt
a terep. Az a kisszámú, de annál
lelkesebb közönség, amely a ke-
rekasztal beszélgetést végig hall-
gatta, elégedetten távozott a
helyszínrõl. Sugár Erika a be-
szélgetés moderátora  beveze-
tõjében elmondta, hogy az idei
évben átlagosan 60%-os mûtrá-
gya áremelkedéssel kellett szá-
molniuk a termelõknek. 
Gyakorlati tapasztalon alapuló
felmérésen mutatta be, hogy
míg egy megközelítõleg 1 hek-
tár méretû fûtött és ugyanilyen
méretû fûtetlen fóliasátorban a
paprika megtermelésének ösz-
szköltségébõl az elõzõ években
12-13%-ot tett ki a mûtrágyára
fordított összeg, addig ez mára
közel 30%-ot tesz ki. Ez pedig
nem elhanyagolható növeke-
dés, ha figyelembe vesszük azt a

tényt, hogy a termelõk az
eladási árakban gyakran nem
tudták érvényesíteni ezeket a
többletköltségeket.
A vitában részt vevõ szaktanács-
adók - Sugár Erika, Dobos Fe-
renc, Forray Alfréd, Mácsai
Imre és Sallai Imre - a közön-
ség bevonásával próbáltak meg-
oldást találni a problémára. Az
egyik szaktanácsadó friss külföl-
di információit is megosztotta
az egybegyûltekkel: 4-5 mûtrá-
gyagyártó cég gyártási folya-
matait Kínába telepítette át.
Ezek a mûtrágyák elmondása
alapján nem csak hatékonyab-

bak az eddig ismerteknél, ha-
nem 30-40%-kal olcsóbbak is.
Az már más kérdés, hogy va-
jon az új fejlesztésû kínai ter-
mékek valóban a megfelelõ
minõséget biztosítják-e.
Amíg az új termékek tesztelése
folyik, addig a vitán résztvevõk
levonták azt a konklúziót, hogy
érdemes egy stabil, megbízható
vetõmagfajtát választani, ebbõl
megbízható helyen palántát ne-
veltetni, és szívvel-lélekkel azon
dolgozni, hogy a kiváló minõ-
ségû palánta a lehetõ legtöbb
termést adja.

Pónyai Réka

Hatékonyabb termelés növekvõ árak mellett?

Aranyat ér a jól megválasztott vetõmag

Amióta az ember állattenyésztéssel vagy föld-
mûveléssel foglalkozik, tisztelet övezi a ter-
mõföldet. A talaj alapvetõ tulajdonsága a ter-
mékenység, vagyis az, hogy kellõ idõben és a
szükséges mennyiségben képes ellátni a rajta
élõ növényzetet vízzel és tápanyagokkal.  Alkal-
manként azonban ellenõrizni kell a talaj
állapotát. A helyi gazdáknak jó hír, talajfizikai
illetve talajkémiai laboratóriumi szolgáltatá-
sok már Mórahalmon, az SC Lab Agrár és
Környezetanalitikai Laboratórium segítségév-
el is elérhetõek.

Mint termelõeszköz, a talaj termékenységével
a növénytermesztés alapjául szolgál és tárgya
mindazon tevékenységeknek, amelyek a na-
gyobb és biztosabb termések elérését céloz-
zák. Ezek a beavatkozások, mint a talajmû-
velés, a trágyázás, a vegyszeres gyomirtás, az
öntözés, a talajjavítás, mind a talaj közre-
mûködésével érik el hatásukat. Közben a talaj
maga is változik. E változások lehetnek idõle-

gesek vagy tartósak, illetve kedvezõek, vagy
kedvezõtlenek. A talajvizsgálatok a talajok
kémiai összetételének vizsgálatára szolgál-
nak, valamint segítségükkel a kémiai vál-
tozások nyomon követhetõk. Alkalmasak a
komplex talajjavítás hatásainak elõrejelzé-
sére; öntözés, vízrendezés hatására fellépõ
változások kimutatására; talaj és a tápanya-
gok kölcsönhatásának elemzésére – például a
szikesedés és talaj savanyodás kimutatására,
értelmezésére. A vizsgálatokkal kiszûrhetõk a
különbözõ tápelemhiányon alapuló beteg-
ségek, mérgezések, és olyan egyéb hatások,
melyek talajeredetûek és a növény optimális
fejlõdését gátolják. A megfelelõ talajvizsgála-
tokkal megelõzhetjük a felesleges és költséges
növényvédõszer használatot, ezzel elõsegítve
a tudatos, környezetkímélõ kertészeti növény-
védelmet. Mindemellett az említett talajvizs-
gálatok elengedhetetlenek különbözõ támo-
gatások igényléséhez is.
Nagy Gábor - Nyilas Tünde SC Lab

Hatodik alkalommal rendezte meg vetõmagbörzéjét a Mórakert
Szövetkezet. A cég ezt az õszi találkozót a téli szakmai estek nyitóe-
seményeként tartja számon 2003 óta. Idén a szokatlanul nagy
mértékben megemelkedett inputanyag-árak témája köré szervezõdtek
az elõadások.

Már benzint is a
Mórakert-tõl
A Mórakert Szövetkezet szeptemberétõl
új szolgáltatással várja partnereit. A
Röszkei út 40. szám alatt található (volt
„Klub Petrol” kút) üzemanyagtöltõ
állomás üzemeltetését szeptembertõl a
Mórakert Szövetkezethez tartozó Móra-
Glob Kft. vette át. Az üzemanyagtöltõ
állomáson kedvezõ árú, minõségi 95-ös
benzint és gázolajat vásárolhatnak. A
kút közforgalmú kútként üzemel a nap
24 órájában, ezért ott bárki, tehát nem-
csak a szövetkezeti tagok vásárolhatnak
üzemanyagot.

Nyitási akció
Tankoljon 10.000 forint értékben a
Mórakert Szövetkezet Röszkei út 40.
szám alatt található üzemanyagtöltõ
állomásán, és megajándékozzuk egy
500 forint értékû zöldségvásárlási
utalvánnyal! (Az akció visszavonásig

érvényes)

Talajkémiailabor segíti a mezõgazdasági termelõket
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November 11.

Márton napja
Szent Márton 316-ban

született Pannóniában. A

középkor egyik legnépsze-

rûbb szentje, kultusza

hazánkban is virágzott,

emlékét helynevek is õrzik.

A XIV. századi krónikákban

a tisztújítás, jobbágytartozás

lerovásának napja. Márton-

napon országszerte

lakomákat rendeztek, hogy

egész esztendõben

ehessen, ihassanak. Úgy

gondolták, minél többet isz-

nak, annál több erõt és

egészséget isznak maguk-

ba. Ilyenkor vágták le a

tömött libát, mert úgy tartot-

ták: “Aki Márton napján libát

nem eszik, egész éven át

éhezik.”

November 19.

Erzsébet napja
Árpádházi Szent Erzsébet

(1207-1231) a katolikus

egyház egyik legtiszteltebb

nõi szentje. Idõjárásjóslás

fûzõdik ehhez a naphoz, ha

e napon havazik, azt mond-

ják Erzsébet megrázta pen-

delyét.

November 25.  

Katalin napja
Szent Katalin a IV. század-

ban élt, hitéért mártírhalált

halt. A házasságra vágyó

lányok védõszentje, vér-

tanúságának az eszköze a

kerék miatt a fuvarosok,

kerékgyártók, bognárok,

molnárok, fazekasok

tisztelték. Napjához férjjósló

hiedelmek és praktikák

kapcsolódtak. A vízbe tett

gyümölcság, ha kizöldül

karácsonyig, a lány közeli

férjhez menetelét jósolja. Az

ágat katalinágnak, katalin-

gallynak nevezik.

November 30.  

András napja
Szent András apostol a

keleti egyház védõszentje

az I. században élt. A hagyo-

mány szerint átlósan ácsolt

kereszten halt mártírhalált,

ezért hívják az ilyen

keresztet andráskeresztnek.

András napja a legjelen-

tõsebb házasságjósló,

varázsló nap. A lányoknak

többnyire magányosan,

titokban kellett ezeket a

praktikákat elvégezniük.

Például böjtöltek, a párnájuk

alá férfi ruhanemût rejtettek.

November
November 3.

A magyar tudomány

1825. november 3-án a

pozsonyi országgyûlésen

határozták el az MTA létre-

hozását. 1996 nyarán a

Magyar Tudósok Világtalál-

kozóján döntés született

arról, hogy minden évben

ezen a napon ünnepeljük.

November 20.

Ifjú zenebarátok világnapja

Az ifjú Zenebarátok

Nemzetközi Szövetsége

1968 tavaszán Lisszabon-

ban tartott kongresszusá-

nak határozata alapján

ünneplik.

November 22.

Magyar közoktatás napja

A Pedagógusok Szak-

szervezete a magyar közok-

tatás helyzetének, gond-

jainak bemutatására, valós

társadalmi megítélésének

elõsegítése, a közös cse-

lekvés kialakítása céljából

1991-ben kezdeményezte,

hogy november 22-én tart-

sák a Magyar Közoktatás

Napját.

November 27.

Véradók napja

A Magyar Vöröskereszt VII.

Kongresszusa (1987. XII. 5-

6.) határozott úgy, hogy

november 27-e legyen a

véradók napja és adjon

ismétlõdõ lehetõséget a

véradók társadalmi meg-

becsülésének intézményes

kifejezésére (a nap

meghatározása annak

emlékére történt, hogy

1954. november 27-én

adományozott elõször a

legfelsõbb állami testület

kitüntetéseket sokszoros

véradóknak és kiváló

véradó szervezõknek).

Jeles napok
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